
Zápis ze zasedání Komise lesnické ekonomiky Odboru lesního hospodářství ČAZV  

konaného ve dnech 25.4.-26.4.2019 v Třebíči  

Jednání zahájil v prostorách hotelu Atom prof. Šišák a seznámil přítomné s programem jednání, jehož 

hlavním tématem byly Lesopolitické, provozní a ekonomické aspekty kůrovcových kalamit. 

Zápis ze zasedání KLE OLH ČAZV z minulého jednání (Karlovy Vary) k dispozici na místě. Seznam 

přítomných – viz prezenční listina.  

Jednotliví zástupci informovali o stavu výzkumu na svých pracovištích: 

- Za KLDE FLD ČZU – prof. Šišák 

- Za ÚLDEP LDF Mendelu – doc. Kupčák 

o Připravované aktivity – červen 2019 – setkání ekonomických kateder (Křtiny) ve 

formátu mezinárodní vědecké konference „Ekonomická životaschopnost lesnicko-

dřevařského sektoru v novodobých podmínkách“ 

- Za KERLH LF TUZVO – prof. Holécy 

- Za NLC Zvolen – Ing. Kovalčík 

Dále vystoupili: 

- Ing. Lojda (MZe) - informoval o přípravě dotačních titulů – zejm. pro nestátní vlastníky, cca 1 

mld. Kč, žádosti v režimu de minimis , nový dotační titul na ochranu lesa (štěpkování porostu, 

insekticidy v lese i mimo něj), nový dotační titul – kompenzace ztrát z prodeje dříví – 3 mld. 

Kč – mezi prodejní cenou a optimální hodnotou pro udržení majetku (nezahrnuje odpisy a 

rentu z lesních majetků), krajské úřady – administrace titulu (nařízení vlády a nový dotační 

titul), dohoda s PGRLF – spec. kolo pro dotační titul investiční úvěry, PRV – žádosti na odvozní 

soupravy, podpora lesnické infrastruktury – v letošním roce nebude, připraven dotační titul 

na obnovu místních komunikací (kraje - MSZ, OK, ZK, JČ?) – obnovovány v lokalitách 

s doznívající kůrovcovou kalamitou – MMR, novela vyhlášky 423/2011, neúspěšná jednání 

s MFin – dopady zrušení daně z nemovitých věcí z lesních pozemků – dopad na státní 

rozpočet, daňové úspory pro vlastníky lesa – při zatížení kůrovcové kalamity, snížení DPH u 

palivového dříví na 2. sníženou sazbu  

a. Dotaz na sazby (kompenzace ztrát), podpora režimu de minimis 

b. Dotaz na dobu vypořádání – 3. mld. 2017 a 2018  

c. dotaz k nahodilým těžbám  

2. SZP – 2021  

3. Pozemková daň z LP  

4. Zelená nafta – Ing. Chytrý – změna periodicity vykazování dat  

Dále vystoupili: 

- Ing. Gabzdil – historický vývoj kůrovcové kalamity  

- Prof. Pulkrab – Dopad kůrovcové kalamity na ekonomický potenciál LH ČR (kalkulace 

ekonomického potenciálu – pro 2012, 2016, 2018 – potenciální CPPh (mld./ha/rok) a změny 

podílu MZD ve vyhláškách – pro SLT dle plochy – korigováno dle podílu MZD – komparace 

výsledků hospodaření  

- Doc. Zahradník (VÚLHM, náměstek pro výzkum) – kůrovcové kalamity v ČR – historie, 

současnost, možnosti řešení – monitoring kůrovce od roku 1964 – kalamity v pol. 80. let, pol. 

90.let a od 2003 – problém asanace kůrovcového dříví (mokré skládky, EDN, sítě)  



- Ing. Šmída – generel obnovy porostů po kalamitě – 3 etapy (3. – do konce ledna 2020), na 

webu ÚHÚLu, rajonizace – od 3 platí opatření obecné povahy – území s krizovou úrovní, 

kůrovcová mapa  

- Ing. Šebek  - problematika zpracování nahodilých těžeb a následné obnovy lesa z pohledu 

smluvních partnerů LČR 

- doc. Jarský – Situační analýza vlastnictví v okrese Třebíč – stav k 1.1.2018  - cca 8 tis. vlastníků 

(kategorie FO, PO, BSM), dělba dle velikosti majetku, podle pohlaví  

- prof. Palát – Vliv vývoje regionálního klimatu na ekosystém lužního lesa v letech 1951-2012  

- prof. Holécy – důvody odumírání porostů na Slovensku – dříve se předpokládalo, že se jedná 

o důsledku imisí, defoliace, hliník, ozon. Problémy po kalamitě v roce 2014, rozšíření kůrovce 

– Tatranský národní park, v případě ponechání stromů v lese – ty mají teplotu vyšší až o 4 

stupně, tj. více generací rojení (Vysoké Tatry).  

V rámci bodu Organizační záležitosti byl schválen návrh na změnu vedení KLE OLH ČAZV - nově 

předsedou této komise: doc. Mgr. Ing. Roman Sloup, Ph.D. (KLDE FLD ČZU), místopředsedou (za 

ÚLDEP LDF MENDELU) - Ing. Dalibor Šafařík, Ph.D. 

Následně – pokyny a organizační záležitosti – exkurze 26.4. Ing. Rusek, Ing. Šebek (program – sklad 

dříví Budišov, školka Wotan Forest, a.s., Horní Vilémovice). Odjezd v 8 hod. od hotelu.  

Při exkurzi, již vedl vedoucí LS Třebíč Ing. Aleš Rusek, se účastníci seznámili s možnostmi uskladnění a 

ochrany vytěžených sortimentů dříví (lesní školka Budišov) a zejména shlédli rozsáhlé plochy 

postižení lesa suchem a kůrovcem na revíru Horní Vilémovice. 

Celé akce se účastnil předseda OLH ČAZV prof. Ing. Vilém Podrázský, CSc. 

Další jednání ekonomické komise se uskuteční na podzim v oblasti působení Vojenských lesů a statků 

ČR, s.p., divize Hořovice na téma Komunikace jako nedílná součást lesnické politiky a organizačně jen 

již zaštítí nové vedení KLE OLH ČAZV.  

 

 

Zapsala: Petra Palátová  

 


